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 المستخلص
ة قتصاديالاو ةجتماعيلاوا ةديموغرافيالالخصائص  يتسم السكان من شريحة ذوي الاعاقة بجملة من          

لا يقتصر على  هاان تأثيروالتي تميزهم عن فئات المجتمع الاخرى, بكونها من الفئات الهشة الأكثر تهميشاً, اذ 
تراجع نسب المتزوجين وانخفاض الخصوبة  لاسيما بعد ,بل يشمل الاسرة والمجتمع ككل الشخص المعاق نفسه

, وضعهم الاقتصاديفي ن مواصلة التعليم من جهة ثانية وما يلحقهم من تردي عمن جهة وتباعد المعاق ونفوره 
ا انتشاراَ في محافظة ومشاركتهم الفاعلة في العمل ,اذ يهدف البحث الى تحديد مفهوم الاعاقة وأنواعها وأوسعه

الانبار, فضلا عن تحليل الخصائص الديمغرافية والاجتماعية والاقتصادية لهم بالاعتماد على الدراسة الميدانية  لـ 
استمارة استبانة  من عينة قصدية احتمالية  ضمن المنهج القائم على الوصف والتحليل , وتحديد أبرز  587

ي تعترضهم ومحاولة وضع الحلول اللازمة لاندماجهم في المجتمع بشكل المشكلات الاسرية والاجتماعية الت
% كما وبيّنت النتائج ارتفاع 67,3فاعل, اذ أظهرت نتائج البحث الميداني تفوق نسب الاعاقة  من الذكور بنسبة 

وي % من اجمالي ذ41,4%, فضلاً عن غلبة الاعاقة الحركية بنسبة 46,2نسب السكان غير المتزوجين بنسبة 
 الاعاقة في محافظة الانبار . 

 المجتمع, ذوي الاحتياجات الخاصة, اعاقةالكلمات المفتاحية: 

 
Abstract 

          People with special needs are featured by a set of demographic, social and 
economic characteristics that distinguish them from other groups of society, being one 
of the most marginalized vulnerable groups, as their impact is not limited to the 
disabled person himself, but includes the family and society as a whole, especially after 
the decline in the rates of married couples and the decline in fertility on the one hand. 
On the other hand, the distance of the disabled and their reluctance to pursue 
education, and the deterioration of their economic conditions and their effective 
participation in work. , as well as analyzing the demographic, social and economic 
characteristics of them based on the field study of 587 questionnaire forms from a 
potential intended sample within the approach based on description and analysis, 
identifying the most prominent family and social problems they face and trying to 
develop the necessary solutions for their effective integration into society, where the 
results of the field research showed that The percentage of male disability exceeded 
67.3%. The number of unmarried people increased by 46.2%, in addition to the 
predominance of movement disabilities by 41.4% of the total number of people with 
disabilities in Anbar Governorate 
Keywords: Society, People with special needs, disability 
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- United Nations, World Health Organization and World 
Bank, World Report on Disability, 2018. 
- United Nations, Convention on the Rights of people with 
Disabilities, Sixty-first Session, New York, 2007. 
- Republic of Iraq, Iraqi Gazette, issue, 4295, 28-10-2013. 
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- Republic of Iraq, Iraqi Gazette, No. 2783, 14-7-1980. 
- Republic of Iraq, Ministry of Planning and Development 
Cooperation, Central Organization for Statistics and 
Information Technology, Directorate of Population and 
Manpower Statistics, results of the National Disability 
Survey in Iraq for the year 2016, 2017. 
- Personal interview with Dr. Mona Abdel Wahed, 
Specialist Neurology, on 25/9/2021. 
- Personal interview with Dr. Younis Mohammed Al-Qaisi, 
ophthalmology specialist, on 13/9/2021. 
- Personal interview with Mr. Mohamed Mahmoud Saleh, a 
person with a motor disability, on 6/11/2021. 
- Personal interview with Mr. Abdul-Jabbar Salman, the 
heads of families with disabilities, on 13/11/2021. 

 

 

 

 

      

   

   

   



 
 
 
 

 777  |مجلة مداد الآداب 

 

دراسة في  2027لسنة  وسُبل تمكينهم التباين المكاني لذوي الاعاقة في محافظة الانبار

 الجغرافيا الاجتماعية

                                                                                                                              

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

         

      

            

   

      

      

      

         

      

         

   

   

            

      

         

         

         

   

   

   

         

   

         


	الواجهه.pdf (p.1-3)
	التباين المكاني.pdf (p.4-52)

